
 

 

 

 

 

 

 

  І Н Ф А Р М А Ц Ы Й Н А  -  Г Р А М А Д С К І     Б Ю Л Е Т Э Н Ь Выдаецца з мая 2006 г. 

    

 № 28 (110) 
 верасень 
  2009 г. 

Выдаецца з мая 2006 г. 



  
 

        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

 “БРЫЛЁЎСКІ  ЛЕТАПІС”  № 28 (110)  верасень  2009 г.   

 
 

        
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

 

У.І.Мажораў М.П.Елістратава 

А.М.Яцкова 

Н.І.Рамашкевіч 

І.І.Шагойка 

Н.А.Ярмаш 

Ж.А.Мельнікава 

верасня 2009 г.  адбылася  чарговае  паседжанне вы-    
 канкама  Брылёўскага  сельскага  Савета  дэпутатаў. 
Галоўнае пытанне павесткі дня -- аб стане права-

ахоўнай працы з непаўналетнімі  на тэрыторыі сельсавета. 
     Старшыня выканкама Уладзімір Ільіч Мажораў адзна-
чыў, што пытанням праваахоўнай працы ў раёне надаецца 
вялікае значэнне. Сітуацыя складаная,  і  для плённай 
дзейнасці ў гэтым накірунку патрабуецца ўзаемадзеянне 
паміж службамі інспекцыі па справах непаўналетніх, шко-
лай і іншымі зацікаўленымі ўстановамі.   “Праблемныя” 
сем’і  --  наша гора і неабходна рабіць усё, каб дзецям там 

жылося  лепей. 
     Інспектар па справах непаўна-
летніх Магілёўскага РАУС Марына 
Пятроўна Елістратава падкрэслі-
ла, што за 9 месяцаў бягучага го-
да на тэрыторыі сельсавета за-
фіксавана 12 злачынстваў, але не-
паўналетнія там заўважаны не бы-
лі. Гэта вельмі станоўчы факт. На  
ўліку стаіць 5 “праблемных” сем-
’яў. Іх справы разглядаюцца на ад-
паведных камісіях. Сабраны          
матэрыялы на 3 сям’і па скасаван-

ню бацькоўскіх праў. Робяцца рэйды 
па дамах. Адміністратыўныя пратако-
лы не састаўляліся, і па сельсавету 
непаўналетнія на ўліку ў ІСН не ста-
яць. Але маецца 5 абавязаных асобаў, 
з якімі вядзецца праца. 
    Сацыяльны педагог Кадзінскай шко-
лы Ірына Іванаўна Шагойка праінфар-
мавала аб той працы, якая вядзецца 
сярод школьнікаў. У школе пастаянна 
абнаўляецца банк дадзеных па ІСН. 
На ўнутрышкольным кантролі на сёння 
стаіць 3 падлетка. Штомесячна право-
дзіцца адзіны дзень па прафілактыцы 
правапарушэнняў. Вядзецца сур’ёзная 
работа з тымі школьнікамі, якія паляць   

                          цыгарэты, заўважаны ў стане алка-
гольнага ап’янення і парушаюць дысцыпліну на ўро-
ках. За кожным з такіх падлеткаў замацаваны грамад-
скі выхавацель -- гэта звычайна класны кіраўнік. Вя-
дзецца кантроль за наведваннем заняткаў, і калі што 
не так, інфармуем бацькоў. І звычайна да трэцяга 
ўрока мы ведаем прычыну адсутнічання. Для ўсебако-
вага развіцця ў школе маюцца 23 спартыўныя секцыі і 
гуртка самадзейнасці. Нашы дзеці спяваюць, танцу-
юць, удзельнічаюць у спаборніцтвах і часта там пера-
магаюць. Рэгулярна праводзяцца рэйды па “праблем-
ных” сем’ях,  і  на сёння ў нас няма сем’яў,  якія знахо-   

                           дзяцца ў сацыяльна небяспечным стане. Ёсць пытан-
ні па сям’і Малдаванавых, але з Л.І.Малдаванавай наогул нельга ні аб 
чым дамовіцца. 
     Дырэктар Брылеўскай школы-сада Наталля Анатольеўна Ярмаш 
падтрымала гэту занепакоенасць і сказала, што з такімі сем’ямі трэба 
яшчэ шмат працаваць. 
     Па абмеркаванаму пытанню было прынята адпаведнае рашэнне. 
     Былі разгледжаны іншыя пытанні жыццедзейнасці сельсавета. 
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радстаўнічая дэлегацыя “Поезда 
“Забота” 29 верасня 2009 г. пасля 
сустрэчы з жыхарамі в.Малееўка (гл. 

“Брылеўскі летапіс” № 27 / 2009) накіравала-
ся ў Новыя Брылі. Старшыня выканкама Бры-
леўскага сельсавета У.І.Мажораў па дарозе 
вырашыў зрабіць прыпынак на вуліцы Школь-
най ля сядзібы Віктара Іванавіча Рамашкеві-
ча. Чаму менавіта тут? Справа ў тым, што 
В.І.Рамашкевіч, пакутуючы на псіхічнае за-
хворванне, з’яўляецца інвалідам і яму патра-
буецца адпаведны дагляд. Для гэтага трэба 
пераязджаць жыць у спецыялізаваную ўстано-

ву. Але Віктар Іванавіч катэгарычна адмаўляецца гэта рабіць і 
жыве ў хаце на сваёй сядзібе, якая з цягам часу набыла вельмі 
дзіўны выгляд.  У.І.Мажораў прапанаваў гасцям азнаёміцца з 
умовамі жыцця гэтага чалавека, каб сумесна падумаць, як быць у 
дадзеных абставінах. Бо, па словах старшыні выканкама, ён не 
ведае што рабіць. А тым часам В.І.Рамашкевіч паведаміў, што ён 
двойчы Герой Савецкага Саюза, а ягоны бацька быў міністрам. 
Прысутныя моўчкі ўздыхнулі, троху яшчэ пастаялі і падаліся да-
лей па маршруту...                      ( заканчэнне на с.8 )  

В.І.Рамашкевіч  

 

Госці 

Агульны выгляд сядзібы 

Чаравік на слупе 

У вольным  
   палёце --  
        гарлач 
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д  “чароўнай” сядзібы Віктара Іванавіча Рамашке- 
віча  дэлегацыя  “Поезда “Забота” рушыла  да-
лей -- да перакрыжавання вуліц Школьнай і Ляс-

ной. Гэтыя мясціны маюць афіцыйную назву “Брылі”,  
але ў народзе празваліся Новымі Брылямі, а яшчэ ча-
сцей ужываецца назва Падлессе.  Цікава, што шафёр 
райвыканкамаўскай “Газэлі”, на якой прыехалі госці, аг-
ледзеў вёску і заўсміхаўся:  “Колькі раз чуў пра Падлес-
се і вось упершыню сюды заехаў.  Ціха ў вас тут...” 
     Вырашылі сабрацца ля хаты Селюковых -- тут і цэнтр 
вёскі, і услончык ля варот маецца. Спачатку нікога не 
было, але праз некалькі хвілін амаль усе жыхары Пад-
лесся сабраліся для шчырай і змястоўнай размовы.  
     Старшыня выканкама Брылёўскага сельсавета Ула-
дзімір Ільіч Мажораў расказаў пра мэты інфармацый-
нага “цягніка”. А потым галоўны спецыяліст аддзела 
ідэялагічнай работы Магілёўскага райвыканкама Ірына 
Мікалаеўна Пятніцкая,  інспектар інспекцыі дзяржаўнага 
пажарнага нагляду Іван Юр’евіч Папоў, спецыяліст за-
нальнага Цэнтра гігіены і эпідэміялогіі Ульяна Васільеў-

на Баравікова і спецы-
яліст Магілёўскага рэ-
гіянальнага Цэнтра 
сацыяльнага абслу-
гоўвання насельніцт-
ва Вольга Фёдараўна 
Алданава расказалі 
пра тое, чым займа-
юцца іх службы, і пра 
тое, на што жыхарам 
трэба звярнуць увагу. 
У прыватнасці,  наблі- 
жаецца важная па-

дзея -- перапіс насельніцтва, 
да якой трэба паставіцца вель-
мі ўважліва, бо ад вынікаў пе-
рапісу залежыць развіццё краі-
ны. Было таксама адзначана, 
што дзяржава надавала і на-
дае вялікую ўвагу тым умовам, 
у якіх жывуць людзі, і будзе ра-
біць усё, каб наша жыццё было 
як мага больш лепшым і змяс-
тоўным. 
      Вяскоўцы з увагай ўсё вы-

слухалі і пачалі выказваць свае думкі і меркаванні. 
Адразу ўспомнілі чэрвеньскі ўраган, наступствы якога 
можна і сёння ўбачыць на мясцовых могілках -- там 
ляжаць паваленыя дрэвы, пры-
браць якія без адпаведнай тэхнікі 
немагчыма. У гэтай сувязі былі ўжо 
неаднаразовыя звароты ў выкан-
кам сельсавета, але нічога з месца 
не кранаецца. Адразу на пытанне 
адказаў У.І.Мажораў. Па яго сло-
вах, ён звяртаўся за дапамогай да 
леснікоў, якія працуюць па сусе-
дству. У іх ёсць неабходная тэхні-
ка, каб вывезці тыя дрэвы. Але 
пад’ехаць да могілак і пачаць пра- 

Генадзь Васільевіч Яўсееў, Уладзімір Пракопавіч Арцю-
шэнка, Цімафей Мяфодзьевіч Буглакоў і Яфім Міхайла-
віч Арцюшкоў уважліва слухаюць... 

 У.І.Мажораў 

 І.М.Пятніцкая 

Аляксандра Піліпаўна 
Жылінская:  “А скажыце 

мне, калі ласка...” 

Ганна Міхайлаўна Селюкова: 
“А вунь там  

наша гаротная дарога!..” 

У.В.Баравікова 
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цаваць пакуль што не-
магчыма з-за таго, што 
навокал засеяныя пры-
ватныя ўчасткі. Вось па-
сля ўборачнай мы аба-
вязкова вернемся да гэ-
тай праблемы і добра-
ўпарадчым могілкі. 
     Яфім Міхайлавіч Ар-
цюшкоў выказаў занепа-
коенасць тым, што няма 
дзе пасвіць мясцовых 
кароў. У.І.Мажораў адка-
заў, што пытанне гэтае даволі складанае і яго трэба 
вырашаць разам з кіраўніцтвам фірмы “Кадзіна”. А па-
куль што неабходна шукаць месцы для выпасу не вель-
мі вялікага мясцовага грамадскага статка. 
     Былі таксама просьбы дапамагчы спілаваць вялікія 
дрэвы ля хат,  бо яны пачалі ўяўляць небяспеку. Выказ-
валіся прэтэнзіі да якасці дарогі, якая звязвае вёску з 
“вялікімі” Брылямі, -- там літаральна ямка на ямцы і, як 
кажуць,  ні праехаць, ні прайсці. 
     А калі хваля праблем і пытанняў паціху пачала сці-
хаць, Ганна Міхайлаўна Селюкова паказала на баян, 
што стаяў побач з ёй на лавачцы: “Так, хопіць размоў -- 
давайце спяваць!”.  І самадзейныя артысткі Брылёўска-
га СДК Любоў Мікалаеўна Шастакова і Галіна Фёдараў-
на Жукава з вялікай ахвотай выканалі гэту прапанову... 

                                                         Мікола ЯЦКОЎ. 
                                                                        Фотаздымкі аўтара. 

 І.Ю.Папоў інфармуе... 

 В.Ф.Алданава 

Ю.М.Яцкова і Н.І.Рамашкевіч 

Спяваюць Л.М.Шастакова і Г.Ф.Жукава.  

 Карэспандэнт “Прыдняпроў-
скай нівы” В.І.Кузьміна  

 Ніна Сідараўна Яўсеева: 
“А я вам скажу так!..” 

 Я.М.Арцюшкоў: “А кароў дзе пасвіць?.” 

“Брылёўскі летапіс”?  Цікава!.. 

 Пытаннне для старшыні... 

 

 Вясковая грамада слухае... 
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        алі «Поезд «Забота» прыехаў у Малееўку       
                           і  на  Падлессе,  у  складзе  інфармацыйнай                      
     групы працавала Вольга Ігараўна Кузьміна -      
              карэспандэнт  раённай  газеты  «Прыдняпроў-     
              ская ніва».  Яна ўсё  ўважліва слухала  і  рабіла        
              фотаздымкі.    І  З кастрычніка 2009 г. на ста-     
              ронках раёнкі  з'явіўся вось гэты рэпартаж: 

В ДРУЖЕСКОЙ ОБСТАНОВКЕ  
НА АКТУАЛЬНЫЕ ТЕМЫ 

     На этой неделе информацион-
ная группа поезда «Забота» встре- 
тилась с жителями Брылевского 
сельсовета. Перед собравшимися 
бабушками и дедушками выступи-
ла главный специалист отдела 
идеологической работы Могилёв-
ского райисполкома И.Н.Пятниц-
кая. Важнейшая тема – грядущая 
перепись населения. И.Н.Пятниц-
кая рассказала о правилах про-
водимой кампании, а также уве-
домила пенсионеров о том, что 
при себе каждый переписчик дол-
жен обязательно  иметь удостоверение с фотографией. 
     Ирина Николаевна поздравила всех с успешным окон-
чанием уборочной страды и напомнила имена победите-
лей Республиканского соревнования, участников фести-
валя «Дожинки-2009». 
     О пенсиях, льготах и пособиях собравшимся рассказала 
специалист Могилёвского территориального центра соци-
ального обслуживания населения О.Ф.Алданова. На сегод-
няшний день, по её словам, изменений в данных вопросах 
нет.  Специалист рассказала об оказании адресной помощи 
и других услугах Центра, напомнила о надомном обслужи-
вании. 
     Немаловажную проблему затронула представитель УЗ 
«Зональный центр гигиены и эпидемиологии» У.В.Борови-
кова. Она обратила внимание жителей Брылевского сель-
совета на учащение случаев отравления грибами. Поэтому 
попросила сельчан быть предельно внимательными к сбо-
ру этих даров природы. 
     Больше всего собравшихся пенсионеров интересовали 
бытовые вопросы. Так, жителей д.Малеевка волновала «су-
дьба» бесхозных земель. 
     -- Земли пустуют, молодёжь не шибко рвётся в глубинку, 
вот  и  получается, что деревня зарастает, -- сетует одна из 
старушек.         
     Но, как сказал председатель Брылевского сельисполко-
ма В.И.Мажоров, этот вопрос уже взят на контроль, и земли 
в скором времени будут переданы ОАО «Кадино». Что же 
касается обработки индивидуальных участков, то, как ска-
зал  председатель сельисполкома, пока нет возможности 
предоставить технику. 
     Малеевцы также обратились к местной власти с прось-
бой организовать выездную автолавку с промышленными 
товарами. 
     Жители д.Подлесье до сих пор находятся под впечатле-
нием от прошедшей бури летом  в  Могилёвском районе.  
Поэтому одна из просьб  – посодействовать  в  спилке  вы-
соких деревьев на посёлке. 
   Также местные жители жаловались на неубранный, всё 
после того же урагана, беспорядок на кладбище. Говорят, 
что неоднократно обращались за помощью к местным вла-
стям насчёт уборки выкорчеванных деревьев и установки 
повреждённых памятников, но кроме обещаний пенсионе-
ры так ничего и не дождались. 
     В.И.Мажоров в очередной раз взял этот и некоторые дру-
гие вопросы (ремонт дороги, выделение большего количе-
ства тары для сбора молока) на контроль. 
     Обсуждение насущных проблем закончилось на весёлой 
песенной нотке – выступлением артистов художественной   
самодеятельности  Брылевского Дома культуры.   

В. І. Кузьміна 
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            Старонку  падрыхтавала  бібліятэкар  Брылёўскай сельскай бібліятэкі  Юлія  ЯЦКОВА 

                 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
 
 
 
 

 
«Старость не может быть 

счастьем...» 
     У каждого живущего на земле     
свой отсчёт времени. Свои часы, 
стрелки которых движутся неутоми-

мо и незримо, но неуклонно.  Детство, юность, мо-
лодость, зрелость, старость  – жизненные этапы 
становления человека. Старость нередко заполне-
на болезнями, одиночеством, страданиями, бе-
зысходностью, и многие проблемы пожилых лю-
дей можно решить, если повернуться к ним лицом, 
особенно детям, чтобы хоть чем-то скрасить оста-
ток их жизненного пути. 
     Известный педагог В.А.Сухомлинский писал:  
«Старость не может быть счастьем.  Ста-
рость может быть покоем или бедой. Покоем 
она уже становится тогда, когда её уважают. 
Бедой её делают забвение и одиночество». 

 
     Вядомая беларуская паэтка 
 Лёля БАГДАНОВІЧ паглядзе-
ла на старасць праз прызму 
паэзіі: 

     Кропля пяшчоты. 
Што чалавеку старэнькаму трэба? 
Позірк ласкавы, лустачка хлеба. 
Лепей, каб мякіш, а не скарынка. 
Пагаварыць з кім хоць бы хвілінку. 
Супчыку міска.  Кропля пяшчоты. 
Нам жа таксама спатрэбяцца потым 
Словы спагады, добрыя вочы. 
Старасць  –  не радасць, 
Ды  ўсе  ў  яе  крочым... 

 
Выявлены искажения 
статотчётности. 

    Комитетом государственно-
го контроля Могилёвской об-
ласти проведены контрольные 

мероприятия по достоверности предоставленных 
в Могилёвский облисполком сведений для опреде-
ления кандидатов в победители Республиканского 
соревнования за достижение высоких показателей 
на уборке урожая зерновых и зерновобобовых ку-
льтур. 
     Как показали контрольные мероприятия, в трёх 
сельхозорганизациях (СПК «Гигант» Бобруйского, 
КСПК «Колхоз «Прогресс» Костюковичского и под-
собном хозяйстве РУП «Климовичский ЛВЗ» Кли-
мовичского районов), определённых кандидатами 
в победители Республиканского соревнования 
среди сельхозорганизаций области, выявлены за-
вышения урожайности зерновых культур за счёт 
искажения  в  государственной  статотчётности  их  

 
 
 
 
 
 
 
 
посевной площади. 
     По предложениям Комитета нарушители обл-
исполкомом исключены из числа кандидатов в по-
бедители. 

БЕЛАЕ І ЧЫРВОНАЕ,  
НОВАЕ І СТАРОЕ 

  ●   На нованароджанае дзіця 
абавязкова апраналі што-не-
будзь старое, зношанае, “ся-

мейнае”:  кашулю бацькі, адзенне старэйшых дзя-
цей – каб сябравалі, працягвалі традыцыі бацькі, 
сям’і, роду. 
●  Для хрышчэння дзіцяці апраналі новае (ці ат-
рыманае ў спадчыну ад старэйшага дзіцяці) бе-
лае адзенне. Але зверху зноў жа завязвалі чырво-
ны пояс. 
●   Адзенне, у якім хрысцілі першынца, больше не 
выкарыстоўвалі, каб захаваць і перадаць чаргова-
му нашчадку ў дзень яго хрышчэння. 
●   Імкнуліся, каб нацельны крыжык, які ўпершыню 
дадуць дзіцяці, быў на чырвоным матузку. 
●  Рэчы, якія насіла дзіця ва ўзросце да года, ні-
колі не прадавалі і нікому не перадавалі. 
●  Яшчэ ў пачатку мінулага стагоддзя людзей ха-
валі ў белым саване. Сёння памерлага пакрыва-
юць палатном белага колеру (тканінай абсалютна 
чыстай, без слядоў людскога ўздзеяння;  у свеце 
продкаў пачынаецца новы адлік часу). 
●  Як і шмат гадоў таму, сёння існуе святое праві-
ла апранаць памерлага чалавека ў новае (чыс-
тае) адзенне. 
●  Людзі сталага ўзросту заўсёды самі рыхтавалі 
сабе адзенне на смерць, у “дарогу”.  Пры жыцці 
яго маглі апрануць толькі аднойчы – каб наведаць 
храмавае набажэнства. 
● Адзенне (нацельную бялізну) і пасцельную 
(прасціну і навалачку), у якім паміраў чалавек, па-
сля пахавання спальвалі, каб гэтыя рэчы не пера-
давалі адмоўную энергетыку жывым. 
● Памерлую незамужнюю дзяўчыну апраналі ў 
вясельны строй. Яна на працягу свайго зямнога 
жыцця не здолела выйсці замуж, таму ішла ў свет 
продкаў адвечнай нявестай у адпаведным убран-
ні. 
●  У адзенні памерлага не павінна быць чырво-
нага колеру (лічыцца, што гэта можа пацягнуць за 
сабой яшчэ адну смерць “кроўнага” сваяка). 
●  Вялікае значэнне надавалі нашы продкі таму 
адзенню, у якое былі апрануты маладыя на пра-
цягу ўсяго вяселля. На сукенцы нявесты – на рука-
вах і грудзях, будуць вышыты шырокія чырвоныя 
палосы – абярэгі, а жывот будзе экраніраваны 
фартушком з чырвонымі палосамі. У жаніха – да 
светлай кашулі і штаноў будзе дададзены шырокі 
пояс з ярка-чырвоным арнаментам па краях. 

29.09.2009 

1.10.2009 г. 

26.09.2009 г. 

23.09.2009 г. 
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Кампазіцыя.  ( в.Брылі, Беларусь ) Кампазіцыя.  ( г.Дэтройт, ЗША ) 

“Без назвы” 
( Віктар 

Рамашкевіч, 
Беларусь ) 

“Помнік 
Барысу 

Ельцыну” 
( Зміцер 
Каваргі, 
Расія ) 

Слупы.   
( в.Брылі, Беларусь ) 

Парасоны.  
 ( г.Салонікі, Грэцыя ) 

 ( пачатак на с.3 )  

    А мне падумалася:  калі б у Віктара Рамашкевіча па-іншаму 
склаўся лёс, ён абавязкова вылучыўся б у мастацкім асярод-
дзі. Глядзіце самі, як працуе ягоная падсвядомасць:  кампазі-
цыі складаюцца ў нешта адзінае, узнёслае, і ўсё гэта абавяз-
кова імкнецца ў неба. І гэтаму настрою можна знайсці аналогіі 

нават ў сусветным мастацтве, -- у пры-
ватнасці, сярод лепшых прыкладаў аб-
страктнай скульптуры  (гл. фотаздым-
кі).  Звярніце ўвагу, як амаль аднолька-
ва тут ўвасобіліся пачуцці і настрой. І 
нават у дэталях можна ўбачыць пада-
бенства.  А гэта ўжо адзнака сапраўдна-
га мастацтва, якое існуе за межамі ра-
цыянальнага.  Усе сапраўдныя мастакі  - 
дзівакі  і  “не от мира сего” . Гэта Бо-
жыя людзі,  якія размаўляюць  з Небам, 
а потым праз агмень сваёй творчасці 
перадаюць нам  таемныя  і  хвалюючыя 
згадкі тых непаўторных размоў... 
    І хто ведае, -- можа і пратопчуць ама-
тары прыгожага і незвычайнага сваю 
сцяжыну да “чароўнай” сядзібы Віктара 
Рамашкевіча, дзе размова з Небам 
амаль ніколі не сціхае. 


